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INFORMACE Z KŘEMEŽSKA

KORONAVIRUS...

Vím, že už dlouho se na všechny z nás valí z médií informace o koronavirové pandemii, která svírá celý svět; mnozí jsou 

z toho již unaveni, mnozí mají strach z budoucnosti a já tedy nechci přikládat do toho spalujícího ohně, chci, abyste slyšeli 

i zprávy pozitivní.

Tou první je zpráva, že naše obec je zdravá a silná - každý den dostávám neveřejné svodky týkající se všech obcí 

Jihočeského kraje a tak Vás mohu ubezpečit, že naše obec je zdravá. Myslím, že za to vděčíme i z velké míry zodpovědnosti 

a disciplinovanosti našich občanů a za to Vám všem patří můj velký obdiv a poděkování. I když jsou všechna opatření státu 

nepříjemná a trvají již dlouho, nesmíme ztratit odhodlání a obezřetnost. A tak prosím, i když je to v těchto krásných jarních 

dnech těžké, snažte se dodržovat všechna nařízení, snažte se řídit i selským rozumem.

Chtěl bych takto veřejně poděkovat těm, kteří v době největší krize, ale i dodnes nějakým způsobem pomohli obci 

a potažmo tak svým spoluobčanům. Ať to bylo šitím roušek, dodávkou materiálu, nabídkou na pomoc, všeho toho si 

nesmírně vážím bez rozdílu a těmto lidem patří můj srdečný dík: Eva Pardoe (šití roušek), Alena Nováková (zajišťování 

materiálu, desinfekce, distribuce, péče o klienty DPS, dovoz léků), Jitka Jakešová a Laď ka Čudanová (informační servis), 

Jaroslava Schusterová (informační servis a distribuce pomůcek), Jan Boršovský (zajišťování pomůcek a informační servis), 

Pavel Rubenvolf (distribuce materiálu), Hana Hálová (šití roušek), pí. Mrázková (šití roušek), Zdeněk Sládek (zajištění 

tkalounů na roušky), Radek Konzal (šití roušek), Jitka Jakešová (zajištění desinfekce), pí. Kolaříková (šití roušek), pí. 

Červenková (materiál na roušky), pí. Havlová (materiál na roušky), Marie Pavlíčková (šití roušek), Šandera Otto (nabídky 

na rozvoz materiálu), Jakub Troup (nabídka na rozvoz materiálu), Marcela Bartošová (nabídka na jakoukoliv pomoc), 

pí. Šimůnková (dovoz materiálu), pí. Havlíková (šití roušek), pí. Volfová (šití roušek), pí. Litvanová (šití roušek), Zdenka 

Bürgerová (šití roušek), pí. Svobodová (šití roušek), pí. Jungvirtová (šití roušek), pí. Straková (šití roušek), pí. Benešová 

(šití roušek),  Novákovi a Strádovi (šití roušek), paní Mikešová, Šnokhousová a Zimmermannová, které šily roušky pro 

nemocnici v Českém Krumlově, ČEVAK (sponzorský dar 25.000 Kč). Doufám, že jsem na nikoho nezapomněl, kdyby snad 

náhodou, napravím to příště.

Vážení a milí, pokud potřebujete jakoukoliv pomoc, neváhejte a obraťte se na náš úřad, tel. 380741126 nebo e-mail: 

oukremze@kremze.cz.

S úctou a přáním krásných jarních dnů. Buďte zdrávi!!! 

Ing. Josef Troup, starosta
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Upozornění
POPLATEK ZA PSY  rok 2020

Městys Křemže, Náměs  čp. 35

Upozorňujeme majitele psů, že poplatek
za psy je splatný do konce měsíce května 2020.

Doporučujeme možnost zapla t poplatek bezhotovostně 
na bankovní  účet Městyse Křemže:  

Číslo účtu:  0580025369/0800  •  Variabilní symbol:  1341
Poznámka:  Do zprávy pro příjemce napsat své jméno a bydliště.

Děkujeme

K článku „Pomalými krůčky za novým hřištěm“

Řešení prostoru kolem školy

V minulém čísle Křemežska vyšel článek 
s názvem „Pomalými krůčky za novým 
hřištěm“, popisující anabázi fotbalového 
klubu na cestě k vybudování, či spíše 
rekonstrukci současného fotbalového 
hřiště.
Protože některé pasáže ve mně zanechaly 
pocit, že mohou u neinformovaného 
čtenáře vyvolat negativní pohled na roli 
obce v tomto příběhu, přináším některé 
doplňující informace na dokreslení celé 
situace. Nicméně si velmi vážím pisatele, 
Dušana Stráského, který udělal pro 
budoucnost fotbalového hřiště velký kus 
práce a ani ho v nejmenším nepodezírám, 
že by některé informace v článku byly 
vedeny nějakým úmyslem.
Břemeno připravit podklady pro 
rekonstrukci hřiště bylo obcí svěřeno 
fotbalovému klubu na základě shody 
zastupitelstva z důvodu, že nedošlo 
k dohodě v požadavku obce na možnost 

využití hřiště i pro jiné uživatele než členy 
klubu, pokud bude obec do rekonstrukce 
investovat vysoké finanční prostředky 
a dále z důvodu šíření dezinformací 
týkajících se výběrového řízení na 
případného zhotovitele (v tomto případě 
jsme se jednoduše chtěli ochránit od 
případných budoucích „konspirací“). 
Díky novým členům zastupitelstva 
z řad fotbalového klubu došlo v roce 
2019 vcelku jednoduše ke shodě nad 
budoucím využitím hřiště, kde byly 
zohledněny požadavky obce zhmotněné 
ve schváleném provozním řádu.
Co se týče stavebního povolení, které 
bylo údajně vydáno po termínu přijímání 
žádostí o dotaci, dle mé informace ze 
stavebního úřadu bylo stavební povolení 
vydáno včas, nicméně každé rozhodnutí 
nabývá tzv. právní moci 15 dní. Tento 
termín lze zkrátit tím, že žadatel obejde 
účastníky řízení a nechá si potvrdit 

zřeknutí se práva odvolání, čímž povolení 
nabyde právní moci ihned. Na tuto 
skutečnost stavební úřad zástupce klubu 
opakovaně upozornil a dokonce mu 
poskytl formulář na uvedené zřeknutí se 
práva odvolání. Takže – stavební povolení 
bylo vydáno včas, pouze stačilo aktivně 
obejít účastníky řízení a nechat si potvrdit 
zřeknutí se práva odvolání a žádost by se 
v termínu stihla…
A úplně na závěr: osobně jsem vždy 
podporoval a podporovat budu pomoc 
obce veškerému sportu, jehož pozitivní 
přínos společnosti je neoddiskutovatelný 
a myslím, že podpora fotbalového 
klubu v letech 2004 - 2019 systémovým 
příspěvkem 1.000.000 Kč a příspěvky 
nesystémovými ve výši 625.000 Kč jsou 
toho důkazem.

Ing. Josef Troup, starosta

Vážení spoluobčané, na můj návrh se zastupitelstvo začalo 
v loňském roce zabývat přípravou revitalizace prostoru kolem 
naší základní školy, zejména pak prostoru bývalého školního 
hřiště, přilehlého bývalého hokejbalového hřiště a prostoru před 
školou. Prioritně by revitalizace měla být zaměřena pro potřeby 
tělesné výchovy žáků základní školy, ale i pro využití sportovní, 
relaxační a kulturní širokou veřejností. Jako prvotní podklad 
jsme oslovili vedení školy, aby specifikovalo svoje potřeby 
z hlediska školní tělesné výchovy a nyní se obracíme i na Vás, 
které to zajímá a chtěli by vyjádřit svůj názor.

Proto budeme vděčni za každý názor z řad veřejnosti, jak 
s uvedeným prostorem naložit, co byste si zde představovali, 
co jsou podle vás priority, které by měly být v tomto prostoru 
řešeny.
Za každý Váš názor budeme vděčni, neboť našim přáním je, 
aby v budoucnu vznikl další pěkný koutek naší obce příjemný 
pro denní vyžití. Vaše názory prosím směřujte do konce května 
2020 na e-mail: oukremze@kremze.cz nebo písemně na adresu 
Městys Křemže, Náměstí 35, Křemže nebo písemně můžete 
samozřejmě přinést i na podatelnu úřadu k paní Schusterové.

S úctou Ing. Josef Troup, starosta

KŘEMEŽSKO 2020
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Odbornost jako dobrá investice

Lesní mateřská škola na dosah dětem z Křemže!

Připravuje se obnova školního hřiště a výhledově i okolních 
ploch. Jako zastupitelé za KDU ČSL a Naše Křemežsko 
navrhujeme uspořádat architektonickou soutěž tří oslovených 
projekčních studií, které se zpracováním podobných projektů 
zabývají, a které za sebou mají úspěšná řešení v jiných lokalitách. 
Autor nejlepšího řešení získá nejenom stanovenou odměnu, ale 
také především právo na projektování rekonstrukce samotného 
hřiště a v budoucnosti i ostatních ploch zájmového území. 
Soutěž na výběr nejlepší studie musí být přehledná, musí 
mít jasná pravidla. Dopředu musí být jasné, kdo konkrétně 
bude sedět v hodnotící porotě a jaká budou kritéria a termíny 
hodnocení. Soutěž bude veřejná, v průběhu výběru nejlepšího 
řešení dostanou příležitost k vyjádření i občané. Teprve 
následně porota veřejně rozhodne. V soutěži nejde jenom o to, 
říci, co chceme stavět; musí být také splněna řada legislativních 
podmínek, soutěž musí být transparentní a důvěryhodná. 
Nechceme, aby byl její průběh veden amatérsky.
Chceme postupovat v souladu se zákony a dodržet všechna 
předepsaná pravidla pro pořádání soutěže. Především proto 
požadujeme využít odborníky, kteří s pořádáním podobných 
soutěží mají zkušenosti. Vedení soutěže kvalitním odborníkem 
ji udělá zajímavou pro dobré zpracovatele studií a nám se zvýší 
naděje na dobré řešení projektu. Je složité si bez zkušeností 
představit, do jakých podrobností se může při pořádání soutěže 
zacházet a jak hodně mohou sami občané pod vedením dobře 
zvoleného specialisty výběr nejlepšího řešení ovlivnit. Tedy 
samozřejmě pokud občané nejsou k dění v jejich okolí lhostejní.
V následujících řádcích se pokusíme stručně vysvětlit, jak 
a proč bychom rádi postupovali při tvorbě projektu rekonstrukce 

starého školního hřiště a nejbližšího přilehlého prostoru v okolí 
školy. Tento článek by měl navazovat na výzvu starosty městyse 
k vyjádření názoru občanů, jejíž text však v době psaní tohoto 
článku neznáme, pravděpodobně se některé myšlenky budou 
opakovat.
Hlavním cílem městyse je rekonstruovat školní hřiště ve Školní 
ulici. Samotnému projektu hřiště by však měla předcházet 
architektonická studie zaměřená nejenom na plochu hřiště 
samotného, ale také na prostor nejbližšího okolí hřiště a celé 
školy. Dnes budeme rekonstruovat hřiště, ale musíme mít také 
jasnou představu, jak chceme dále rozvíjet okolní, související 
prostor. Zajímá nás například, jak se bude v budoucnosti 
zajíždět ke školní jídelně, kde bude parkoviště osobních aut 
pro zaměstnance školy, pro rodiče přivážející děti do školy, jak 
využijeme zelenou plochu parku před budovou školy nebo 
u Krumlovské ulice, jestli dáme přednost volnému pohybu dětí 
a chodců v jedinečné klidové zóně obce nebo raději motorových 
vozidel atd. Studie by měla řešit návaznost jednotlivých otázek 
a stanovit podmínky pro budoucí projekty úpravy zájmových 
ploch, dnes konkrétně projektu na rekonstrukci školního hřiště. 
Chceme vytvořit plán rozvoje alespoň této malé oblasti Křemže, 
z nějž bude jasné, jak se která část bude dále vyvíjet. Chceme 
budovat a přitom vědět, co bude na novou stavbu navazovat 
později, třeba i za několik let. Chceme do přípravy zapojit
i veřejnost, která o to má zájem. Nechceme stavět nepromyšleně 
a za několik let nové stavby rekonstruovat nebo přizpůsobovat 
jiným stavbám. 

Martin Janda

Děti z Křemže a okolí mají předškolní 
vzdělávání v přírodě na dosah, a to pár 
minut jízdy autem! Třísovská pobočka 
lesní školky, která je v provozu již od 
roku 2012, nabízí místa pro nové lesní 
dobrodruhy! Je určena dětem od tří 
do šesti let, které tak mohou celoročně 
využívat možnost předškolního vzdě-
lávání ve věkově smíšené třídě uprostřed 
přírody, hrát si, objevovat a radovat se 
z pohybu na čerstvém vzduchu. Škola je 
v rejstříku MŠMT a předškoláci si tak zde 
mohou splnit svůj povinný předškolní 
rok. Přihlašování dětí je možné v průběhu 
celého školního roku dle volné kapacity, 
a sice na 5, 3 (po-st) nebo 2 dny 
(čt-pá) v týdnu. „Nejen pro lesoškolkařské 
odchovance, ale i pro další zájemce, jsme 
v září 2018 otevřeli také Svobodnou 
základní školu v obci Libníč, která 
v mnohém navazuje na naše pedagogické 
principy a odráží to, co ve vzdělávání 
vnímáme jako klíčové,“ shrnuje Tesařová. 
Během července a srpna nabízí spolek 
v Třísově také využití lesních příměstských 
táborů. Letos proběhne sedm turnusů 

a každý má originální téma - děti tak 
prožijí nejen dobrodružný týden v lese, 
ale navíc je čeká třeba cesta do pravěku, 
týden s pokusy nebo cesta kolem světa! 
Podrobné informace nejen o lesní školce 

v Třísově, ale i ostatních aktivitách spolku 
naleznete na webu www.domavlese.cz 
nebo na facebooku.
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Roku 1928 přineslo sokolské periodikum „Věstník sokolské 
župy Husovy“ zprávu nově vzniklého lyžařského odboru 
Jihočeské župy. Kromě jiného se v ní píše, že mezi prvních 
deset jednot, které odbor zřídily, patří i Sokol Křemže. Už 
v lednu následujícího roku 1929 se jeho dva členové Josef Špán 
a František Zimmermann zúčastnili I. župního lyžařského 
závodu v běhu na lyžích v Prachaticích. Že členové místní 
jednoty měli o lyžování zájem, svědčí hned druhá zpráva 
odboru, v níž se uvádí: „lyžařský odbor jednoty Křemže má 7 mužů, 
5 žen, 3 dorostence, 3 dorostenky a 4+2 žáky“. Počet zájemců 
neustále rostl a lyžování se tak na dlouhé roky stalo jedním 
z nejoblíbenějších sportů v Sokolské jednotě provozovaných. 
Velký podíl na jeho propagaci měl již výše jmenovaný František 
Zimmermann, ve své době jeden z nejlepších závodníků 
v běhu na lyžích v rámci celého Jihočeského kraje. Nutno říci, že 
křemežští lyžaři se vždy věnovali jenom běhu, nikoliv sjezdovým 
disciplínám. I přes tuto skutečnost byla i početná skupina 
převážně mladých začínajících lyžařů, kteří raději svoje prkýnka 
vynesli na kopec a sjížděli z něj dolů. V době, kdy ještě padal sníh 
a vydržel ležet i v nižších polohách, se k tomu využíval kdejaký 
kopec v blízkém i vzdáleném okolí. Velice oblíbenou byla louka 
na severním svahu Kleti, mezi místními nazývaná „Podlazí“. 
Samozřejmě, jezdilo se bez „zbytečného“ brzdění a zatáčení. 
Hrdinou totiž byl ten, kdo sjel kopec rovně, tzv. „šůsem“. Když už 
byl někdo natolik dobrý lyžař a kopec mu nestačil, mohl vzít lyže 
na ramena, projít asi 130 m dlouhým lesním průsekem na výše 
položenou louku „horní Podlazí“ a libovolně si tak prodloužit 
svoji sjezdovou dráhu. 
Roku 1957 vznikl ve Křemži, opět zásluhou „bratra“ 
Zimmermanna, okrsek Horské služby Kleť spadající pod 
horskou službu Šumava. Všichni jeho zakládající členové 
se rekrutovali z lyžařského oddílu Sokola Křemže. Prvotním 
posláním jeho členů byly služby na již tehdy lyžaři početně 
navštěvované sjezdovce na Kleti. Sjezdovka však není svými 
parametry určená širší veřejnosti, ale spíš zdatnějším lyžařům. 
Bylo tedy rozhodnuto, pro ty méně zkušené lyžaře, vybudovat 
lyžařský vlek na „Podlazí“, podobný tomu, který tou dobou již 
byl využíván, výhradně členy TJ Motor České Budějovice, na 
Kleti. Původní myšlenku, postavit vlek již zmíněným průsekem 
tak, aby se pro lyžování daly současně využívat svahy na dolním 
i horním „Podlazí“, se kvůli nesouhlasu vedení Československých 
státních lesů nepodařilo prosadit. Koncem roku 1963 byl 
zpracován „Plánek lehkých lyžařských vleků v prostoru „Podlazí“ 
obce Holubov“, jakási náhradní varianta. Nemožnost využít lesní 

průsek přimělo tvůrce plánu postavit dva samostatné vleky 
na horní a dolní louce s tím, že horní vlek bude posunut až na 
západní okraj louky k lesu. Horní stanice se strojovnou tak byly 
situovány jenom několik desítek metrů pod pionýrský tábor 
Jihočeských pekáren České Budějovice, zřízený roku 1960. 
Ještě koncem roku 1963 pod vedením předsedy lyžařského 
oddílu a zároveň náčelníka okrsku HS F. Zimmermanna začala 
především parta kamarádů zakládajících členů HS stavět. Byli 
to: Sláva Troup, Jan Zimmermann, Ivo Krása, Zdeněk Hořejší, Jan 
Blažek, Josef  Velíšek, Vladislav Štindl, Václav Zeman, Gustav Kříž, 
ale i někteří mladší členové Sokola Křemže. Na vybetonovanou 
základovou desku strojovny byla osazena tzv. „Zelená bouda“, 
přivezená ze sjezdovky na Kleti. Ta původně stála a sloužila 
jako služebna členům okrsku HS v dolní části sjezdovky. Starší 
elektromotor, vyřazená převodovka traktoru, která umožňuje 
měnit rychlost vleku a zadní kolový disk ze stejného stroje 
k navíjení lana, to jsou hlavní součásti vybavení strojovny, které 
je doplněno mlýnským kamenem, zavěšeným za strojovnou 
k napínání tažného lana. Tak, jak to bylo tou dobou obvyklé, 
potřebný materiál dali dohromady všichni zúčastnění, podle 
toho, kdo byl kde zaměstnán a jaké měl možnosti k odkoupení 
již starších nebo nepotřebných věcí. Stejnou cestou se podařilo 
získat i ocelové sloupky (později nahrazené současnými 
kozami tvaru A), kladky a tzv. „rohatky“ k nesení lana. Natažení 
lana a dokonce i jeho spletení, tedy ta nejodbornější činnost 
byla provedena svépomocí. Lano splétal tehdejší vedoucí 
kleťské lanovky a pozdější náčelník místního okrsku HS Václav 
Stropek. Na vlek, dlouhý 450 m, se lyžaři zavěšovali pomocí 
2-3 m dlouhého silného provazu, který měl na konci háček 
a na druhé straně asi deseti centimetrovou železnou tyčinku. Ta 
se provlékla kroužkem připevněným na opasku, zhotoveném 
z různých materiálů, třeba i z hasičské hadice, který měl 
každý lyžař kolem pasu. Tyčinka se dlaní přimáčkla k provazu 
a v případě nějakých problémů během jízdy (např. natočení 
provazu na rohatku) se jenom uvolnila a lyžař se tak od vleku 
odpojil. Nebo taky ne! To potom přestávala legrace a člověk byl 
rád, že z toho vyvázl jenom s odřeninami a ne se zlomeninou, 
nebo jiným zraněním horní končetiny.  Místo opasků s okem 
a tyčinkou se později přešlo na klasické kotvy s laťkou, která 
se vkládá pod zadek, mezi nohy. Jednoduchá dřevěná bouda 
u nástupu byla využívána jako pokladna a skladiště opasků, 
kotev a jiného potřebného materiálu. 
Pokračování příště.   
    J. Bárta

Vlek a chata na „Podlazí“ - 1. díl 

ZAPOMENUTÉ PŘÍBĚHY
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Když se v roce 1465 vydalo poselstvo krále Jiřího z Poděbrad 
vedené jeho švagrem Lvem z Rožmitálu a Blatné (mimochodem 
příbuzný manželky našeho Jana Smila z Křemže) s úkolem 
přesvědčit Evropu, že Češi jsou už kultivovaný národ toužící po 
míru a zbavit se pověsti husitských kacířů, přes Německo dorazili 
do Bruselu, kde viděli houfy lidí prohánějících se rychle po ledě. 
To, co měli na nohou, dostalo u nás podle města jméno brusle. 
U španělského Santiaga de Compostello stanuli na západním 
pobřeží, kde končily hranice tehdy známého světa. Líčení celé 
cesty popsal kronikář Václav Šašek z Biříkova a později zpracoval 
Alois Jirásek.
My však s kamarádem Mírou Mládkem pokračujeme ve spacím 
hotelbusu dál. Nocujeme a snídáme blízko Basileje, obědváme 
u Annecy a večeříme v Avignonu, zajedeme ještě k blízkému 
římskému akvaduktu Pont du Gard, další den prosluněnou 
Provencí, krajem levandule a cypřišů do opevněného města 
Carcassonne a dále do Lurd, kde tisíce postižených věří a doufají. 
Opouštíme Francii a jsme ve španělském San Sebastianu, který 
nabízí koupání v bouřlivých vodách Atlantiku, čeká nás krajková 

katedrála v Burgosu a vstupujeme do portugalské Bragy, 
v Portu, testujeme s Mírou portské v podniku Vasconcollos, 
vítá nás templářský hrad Tomar, výroční pouť ve Fatimě, krásný 
Obidos, přezdobená Sintra, klášter Batalha, nejzápadnější místo 
pobřeží maják na útesu Cabo de Roca, Lisabon s pomníkem 
mořeplavců a objevitelů v Belemu. Krajem korkových dubů 
sjíždíme k pobřeží do města Lagos, kde máme zajištěný výlet 
lodí mezi bizardními skalisky. U Faru na úzké kose pláže je další 
možnost koupání. Na skok se stavíme v britském Gibraltaru, 
hlavní ulici křižuje přistávací dráha letadel, lanovkou rychle 
na vrchol skály k pěkně oprsklým opicím, pohled až k břehům 
Afriky, ještě vykoupat v La Linee a krajinou pomerančovníků se 
vracíme do Španělska. Nádherná Sevilla, Granada s maurskou 
Alhambrou, Toledo, Madrid, Barcelona, kde na hlavní třídě 
Rambla potěší pozdrav z domova – živě hraná Škoda lásky. 
Ještě naposled stojíme v rozsáhlém horském klášteru Monserat 
a míříme po sedmnácti dnech domů.

- F. S. -

Několik přátel z Českých Budějovic, 
Křemže, Jankova a Holubova se 
domluvilo a v sobotu 25. dubna se sešlo 
u Svatováclavského pramene v lesích 
nad obcí Chmelná nedaleko Křemže, aby 
v okolí tohoto jedinečného místa udělalo 
gruntovní jarní úklid. 
Hrabalo se hlavně staré listí ve svazích 
okolo prameniště, v pytlích se odnášelo 
dále do lesa, aby je vítr zase nenavál 
zpátky, vyčistilo se odtokové korýtko 
od studánky, zanesené zetlelým listím 
a jinými napadanými nánosy a samo-
zřejmě také prostor přímo u klenutí nad 
studánkou. Stejně tak prošla důkladnou 
očistou od bahna obě spodní jezírka.
Bylo příhodné počasí, práce šla od ruky 
a radost z výsledku měli všichni. „Uklizeno 
jako doma,“ podotkl jeden z přítomných.
Všichni zúčastnění tuto akci pojali nejen 
jako čistě úklidovou, ale v širším smyslu 
také jako péči o pramenité území se 
vzácnou kvalitou kojenecké vody, což 
je voda s těmi nejvyššími možnými 
parametry. Je to právě podzemní voda, 
která z krajiny téměř po celé naší 
republice mizí tak rychle, až z toho mrazí.
Akce nebyla jednorázová. Už na 
místě si přátelé vzali za své, že nad 
Svatováclavským pramenem budou 
držet jakousi patronaci či ochrannou 
ruku. Vyšší hladinu vody ve studánce 
mu sice přivést nemohou, i když by 
rádi, protože, jak říkají pamětníci, v této 

studánce vždycky byla voda i v těch 
největších letních vedrech a vždy jí bylo 
dost na to, aby přetékala do korýtka přes 
hrazení prameniště. Mnozí návštěvníci 
si tak lehce mohli naplnit donesené 
nádoby výtečnou, až doslova živou 
vodou. Letos tomu tak bohužel zatím 
není. O čistotu okolí se však neoficiální 
přátelé Svatováclavského pramene chtějí 
postarat vícekrát do roka. Tento vzácný 
vodní zdroj si určitě péči zaslouží.

- Ivana Píhová -
- Foto autorka a H. Vazačová -    

Z Čech až na konec světa

Studánková brigáda

KŘEMEŽSKO 2020
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KVĚTEN NA ZAHRADĚ

Biologická ochrana skleníku: E. formosa 
– parazitická vosička proti molicím. A. 
solemani - parazitická vosička proti 
mšicím. P. persimils – dravý roztoč proti 
sviluškám. A. cucumeris – dravý roztoč 
proti třásněnkám. 

PREV – B2 – pomocný prostředek 

obsahující pomerančový olej omezuje 
výskyt drobných škůdců jako jsou mšice, 
molice, svilušky a třásněnky. Současně 
působí proti padlí, zlepšuje výživu rostlin 
bórem a tím zvyšuje kvalitu a množství 
výnosu. Přípravek aplikujeme formou 
postřiku. Termín aplikace je v době 
výskytu škůdce nebo na počátku výskytu 
padlí. Parazitické vosičky, dravé roztoče 
a přípravek BREV – B2 dodává BIOCONT 
LABORATORY BRNO. 

Ve druhé polovině dubna až začátkem 

května je vhodná doba k výsevu 
okurek nakládaček a polních salátovek. 
Osivo vzejde asi po čtrnácti dnech, 
tedy většinou již po ledových mužích 
a mladým otužilým rostlinkám již nehrozí 
namrznutí. Osivo vyséváme nejčastěji po 
dvou až třech semenech na vzdálenost 
30 až 40 centimetrů od sebe. Vzdálenost 
řádků by měla být minimálně 100 cm 
s ohledem na mohutný růst rostlin do 
šířky - pokud okurky nepěstujeme na 
opěrné síti. Mezi spolehlivé odrůdy 
s bohatými výnosy a kvalitními plody 
patří Charlotte F1, Ornelo F1, Everest F1, 
Twigi F1 a další. 

Jahody potřebují vodu a vzduch - 
v době kvetení potřebují jahodníky 
dostatek vody. Závlaha by však měla 
být šetrná, bez zbytečného zmáčení 
otevřených květů. Rostliny přirychlované 
pod fóliovým tunelem potřebují také 
přístup vzduchu a opylovačů. Přes den je 
proto nezbytné pravidelné větrání. 

Nebezpečná je i vysoká teplota 
- v květnu sledujeme pravidelně teploměr, 
protože se bojíme nočních mrazíků. 
Škodit však mohou i vysoké teploty, které 
se touto dobou také vyskytují. Zejména 
při slabším větrání v teplých slunečných 
dnech prudce stoupá teplota ve 
sklenících i fóliovnících. I když pěstujeme 

teplomilné druhy, jako jsou okurky, 
rajčata a papriky, musíme pamatovat na 
to, že i ony špatně snášejí teplotu nad 
35°C. Optimální teplota pro okurky je asi 
25°C přes den a 16 až 18°C v noci. Rajčata 
se dobře opylují pouze při teplotě 15 až 
30°C, přičemž potřebují i pohyb vzduchu. 
Paprika při vyšších teplotách shazuje 
květy, případně i mladé plody.

Na jarních cibulovinách, zejména 
na tulipánech a narcisech narůstají 
po odkvětu poměrně velké semeníky. 
Měli bychom je odstranit co nejdříve, 
aby neodebíraly živiny cibulím, které 
si chystají zásoby na příští rok. Zelené 
listy naopak živiny dodávají, proto 
je necháme, až dokud nezežloutnou 
a neseschnou. V tomto období cibule 
také ocení přihnojení a za sucha závlahu.

V okrasné zahradě řežeme a zmla-

zujeme odkvetlé dřeviny, například 
zlatici. Některé pouze prosvětlíme, starší 
vyžadují pro zachování pěkného tvaru 
a podporu kvetení v příštím roce i mírné 
zmlazení  zpětným řezem.

Přesazujeme, dělíme a zmlazujeme 
trvalky, které už odkvetly. Na místě 
určeném pro novou výsadbu předem 
zlikvidujeme vytrvalý plevel a půdu 
vylepšíme kompostem. Za suchého počasí 
zajistíme dostatek vody. Dokud neobnoví 
růst, chráníme je před prudkým sluncem.  

Můžeme prosvětlit nadměrně rostoucí 

a zahuštěné koruny jabloní a hrušní, 
a to těch stromů, u nichž jsme 
neuskutečnili zimní průklest. Zmírníme 
tím nežádoucí bujný růst. U mladých nebo 
přeroubovaných stromů vylamujeme 
koncem května až  června takzvané vlky 
- letorosty prorůstající obvykle pod 
místem řezu starší větve. 

Během května dokončujeme pře-

roubování ovocných stromů, nejprve 
třešní, višní, slivoní, meruněk, později 
hrušní a jabloní nenarašenými rouby za 
kůru. Vyvazujeme výhony u štíhlých vřeten 
nebo ovocných stěn do podvodorovné 
polohy za účelem urychlení plodnosti 
a omezení růstu.

Při dokvétání jabloní a slivoní 

provádíme postřik proti pilatce jablečné 
a švestkové přípravkem Mospilan. 
V některých lokalitách si pěstitelé stěžují 
na to, že jim slivoně neplodí, i když 
bohatě kvetou. Hlavním důvodem je to, 
že pilatka švestková v době květu naklade 
vajíčka do květů, z nichž se vyvine larva, 
která způsobuje červivost malých plůdků, 
které následně opadávají. Tento škůdce 
dělá velké škody, uvádí se 80 až 100%. Též 
pilatka jablečná způsobuje velmi velké 
škody, hlavně na letních a sladkoplodých 
odrůdách jabloní. K ochraně proti pilatce 
jablečné lze použít ekologický přípravek 
získaný odvarem ze dřeva Quassia amara. 

V květnu vyvěšujeme feromonový 

lapač na obaleče jablečného, ten slouží 
k monitorování výskytu škůdce. Obaleč 
se líhne za teplých večerů, kdy teplota ve 
22 hodin dosahuje více než 17°C, v této 
době můžeme očekávat nálet tohoto 
škůdce. Při zjištění většího náletu obaleče 
ve feromonovém lapači provedeme po 
týdnu postřik bio přípravkem Madex 
nebo Biobit, který po týdnu zopakujeme. 
Ochranu můžeme též provést přípravkem 
Mospilan. Bio přípravky na ochranu 
proti obaleči jablečnému Madex a Biobit 
dodává Biocont Laboratory. Tato firma 
též dodává bio přípravek NeemAzal na 
ochranu rostlin proti mšicím.  

Řez ořešáku vlašského provádíme 
v období, kdy nové přírůstky dosahují 
10 až 15 centimetrů. V této době řezné 
rány nejméně slzí a do konce vegetace se 
na řezných ranách vytvoří největší zával. 
Rány hned po řezu zahladíme ostrým 
nožem, ošetříme latexem s přídavkem 
Kuprikolu. Po zaschnutí latexu na ošetřené  
rány naneseme vrstvu štěpařského vosku, 
který po zaschnutí přetřeme latexem. 
Takto ošetřené rány nepotřebují žádnou 
údržbu po dobu dvou roků.

– P. Kumšta –
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V roce 2014 jsem v Křemežsku popisoval ucháč čepcovitý 
Gyromitra infula, který roste v létě a na podzim, nyní Vás, čtenáře 
Křemežska, chci seznámit s druhem ucháče, který roste na jaře 
a to s ucháčem obecným Gyromitra esculenta, protože jsem se 
s ním již několikrát setkal na zahradách.

Tato nepříliš pohledná houba vyhledává jak borové lesy, tak 
místa, kde se dřevo zpracovává, nebo nyní častěji, tam kde se 

použije štěpka ze dřeva nebo kůry. Bohužel ale k jídlu není. 
V knize Poznáváme jarní houby od Michala Mikšíka se píše: 
„Ucháč obecný je prudce až smrtelně jedovatý druh. Otravy touto 
houbou jsou bohužel relativně časté, protože nezkušení houbaři 
jej zaměňují za smrže a kačenky, které rostou ve stejné době a na 
stejných místech. V ucháči obecném se vyskytuje několik skupin 
jedovatých látek ve vysokých koncentracích, amatoxiny, falotoxiny 
a gyromitrin.“

Původně jsem chtěl psát o kačence české Ptychoverpa 
bohemica. Ale kačenky jsem letos nenašel a po návratu z lesa se 
mne vnučka zeptala, dědo, našel jsi kachničky? 

Tak alespoň fotka kačenky z roku 2017.

A fotka právě vylíhlých kachniček. 

Krásné jaro Vám přeje Václav Bürger

Jarní houba ucháč obecný

KŘEMEŽSKO 2020
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Jaké brambory zvolit? 

Pro pěstování je nejvhodnější používat 
sadbové brambory, které se dají pořídit 
ve specializovaných prodejnách nebo 
zahradnických centrech. Pokud takové 
nemáte, je možná i výsadba běžných 
konzumních brambor. Při výběru hlíz je 
důležité vědět, jestli chceme pěstovat 
ranou nebo pozdní odrůdu. U pěstování 
raných brambor se první úroda může 
dostavit už v červnu. Vybíráme také podle 
varného typu, který odráží vlastnosti 
brambory po uvaření. Rozlišujeme typy A 
(brambory vhodné na vaření ve slupce), 
typu B (brambory vhodné k použití jako 
přílohy, do salátů a do polévek) a typ C, 
které jsou vhodné do kaší, bramboráků, 
různých placek a bramborových těst.

Kdy sázet brambory? 
Jaro se blíží mílovými kroky a spolu 
s ním i vhodný čas na výsadbu brambor. 
Vhodná doba pro výsadbu bývá od druhé 
poloviny března, ale termín vybíráme 
vždy s ohledem na počasí a průběh 
zimy. Brambory totiž nejsou odolné vůči 
mrazům a studená půda jim neprospívá. 
Teplota půdy by měla být vyšší než 5°C.

Sázení brambor 
Záhon by měl být zrytý a připravený 
už na podzim. Pokud si chcete ulehčit 
práci, použijte k přípravě půdy rotavátor. 
Zvládnout se to dá ale i s obyčejným 
rýčem. Ideální je organické prohnojení 
chlévským hnojem. U minerálních hnojiv 
pěstitelé často doporučují síran draselný 
nebo cererit. Pokud jste to nestihli, dejte 
do brázd alespoň kompost. Klíčky před 
výsadbou by měly být spíše menší. 
Hlízy se vysazují do mělkých brázd 
a pokládáme je zhruba 25 – 30 cm od 
sebe. Brázdy by měly být vzdálené 
alespoň 60 cm, aby měly rostliny dostatek 
světla a místa. Poté je zahrneme z obou 
stran. Země by ale neměla být příliš 
mokrá a těžká. Pokud je již teplejší počasí, 
můžeme zhruba za 2 až 3 týdny čekat 
první zelené rostlinky. Půda pro sázení by 
neměla být kamenitá a příliš převlhčená, 
aby brambory nenapadla hniloba. 
Lidé často brambory před sázením půlí. 
Odborníci to ale nedoporučují, protože 

přes řeznou ránu se do brambor snadněji 
dostanou různé choroby a škůdci. Samotný 
růst brambor můžeme urychlit tak, že 
je překryjeme bílou netkanou textílií. 
Zvýší se tak teplota v brázdě a zároveň 
brambory ochráníme před mírnějšími 
a nepředvídatelnými jarními mrazíky.

Sázení brambor do trávy 
Že jste o metodě sázení brambor do 
trávy ještě neslyšeli? Skoro se na ni
zapomnělo, ale v posledních letech se 
opět hlásí o slovo kvůli nenáročnosti 
a jednoduchosti. 

Navíc má spoustu praktických výhod. 
Nejen, že efektivně zužitkujete posekanou 
trávu ze zahrady, ale ještě vám odpadnou 
starosti s plevelem!

Co celý proces obnáší? 
Zakládání travního záhonu by mělo začít 
rok předem. Posekanou trávu vrstvíme 
do budoucího záhonu a za pár měsíců 
je skvělým zdrojem úrodného humusu. 
Na jaře poté rozhrneme a načechráme již 
uleželou trávu z loňského roku, vložíme 
mírně naklíčenou hlízu brambor přibližně 
10 cm hluboko a opět zahrneme trávou, 
ale tentokrát čerstvě posečenou. Tráva 
je skvělým zdrojem tepla a organických 
živin. Zároveň zabraňuje vypařování vody 
z půdy.

Následná péče 
Při teplém počasí je důležité myslet na to, 
aby měly rostliny dostatek vláhy. Nikdy 
je ale nezalívejte na listy. Listy je vhodné 
průběžně prohlížet, jestli zdravý růst 
neohrožuje přítomnost škůdců jako třeba 
mandelinka bramborová.

 LK Vesnické zahrady K. Nejedlá, K. Nováková

Květen a brambory?

RECEPT PRO VÁS

Suroviny

brambory 8 ks
eidam 100 g
šunkový salám
máslo na vymazání
petrželka, sůl a pepř dle potřeby
smetana 50 ml
vejce (žloutky) 2 ks
měkký tvaroh 100 g
Doba přípravy:  do 30 minut

Postup přípravy: 
Brambory i se slupkou důkladně omyjeme 
a vložíme do předehřáté trouby, pečeme 
doměkka. Poté seřízneme vršky a vydlabeme 
vnitřek. Ten pak smícháme s měkkým 
tvarohem, žloutky, nastrouhaným šunkovým 
salámem, smetanou, nastrouhaným sýrem, 
pepřem, nasekanou petrželkou a solí. Vše 
promícháme. Vydlabané brambory ještě 
uvnitř osolíme a pak už je plníme vytvořenou 
směsí. Přikryjeme vršky a zabalíme do máslem 
vymazaných alobalů – každou bramboru 
zvlášť. Poté dáme péct do předem rozehřáté 
trouby na asi tak 25 minut. Plněné brambory 
v alobalu podáváme samotné či se zeleninou.
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Již podruhé píši zprávu o škole 
a školkách v době nepřítomnosti dětí 
a žáků v budovách. Chodby jsou 
prázdné; místo tradičního řevu, dupotu 
a výskotu jsou slyšet jen tiché kroky 
učitelů přicházejících poslat žákům úkoly 
a vzdálený svistot brusky pana školníka, 
který využívá čas k renovaci dveří. Zvenčí 
se ozývá bagr, který hloubí výkop pro 
položení nového vodovodního potrubí 
na školních pozemcích. Tyto zvuky 
v podstatě naznačují hlavní aktivity 
současného školního života.

První fotografie zaznamenává čtvrtletní 
pracovní poradu pedagogů prvního 
stupně. Řešili jsme používané cesty 
komunikace s žáky a rodiči, spokojenost 
s jejím fungováním, způsoby klasifikace. 
Vyučující s žáky a rodiči komunikují 
opravdu mnoha způsoby. Od klasické 
fyzické komunikace s jednotlivci, přes 
výměnu sešitů a pracovních listů skrze 
úložné místo ve vestibulu školy až po 
web, mail, bakaláře, online konference, 
video hovory a skype. V klasifikaci jsme se 
shodli na mírném postupu vycházejícím 
z prvního pololetí tak, jak to doporučuje 
ministr školství. Předběžně jsme se bavili 
i o dobrovolném nástupu v květnu, ale 
hygienická pravidla nebyla do uzávěrky 
tohoto čísla Křemežska vydána. Jinak by 
byla součástí tohoto textu.

Na druhé fotografii je pochopitelně 
schůze druhého stupně ZŠ, opět ve školní 
jídelně. Zde jsou cesty komunikace také 
velmi pestré, jen místo rodičů častěji 
komunikují přímo žáci. Ti komunikují 
často i sami mezi sebou. Je cítit, že 
jim chybí vzájemný sociální kontakt. 
V některých případech se při vysvětlování 
nové látky mohou žáci sejít v malých 
skupinkách venku na školní zahradě, 

kde se mohou zeptat na věci, kterým 
nerozumí a vyslechnout improvizovaný 
výklad. Pro klasifikaci i tady platí, že 
v rámci pandemie budeme mírní 
a budeme se snažit žáky dovést do konce 
školního roku bez stresu.

Zápisy do školy a školky probíhají 
dle plánu. Do konce dubna vybíráme 
zápisové listy do prvních tříd. V prvních 
květnových týdnech pak budeme 
rozesílat rozhodnutí o přijetí.

Školní budova svým omezeným 
provozem přímo vybízí k rekonstrukcím, 
které byly jinak plánovány na červenec. 
Dokončujeme školní klub, opravujeme 
nábytek i spojovací dveře mezi druhým 
stupněm a tzv. ochozem. Během první 
poloviny května proběhne broušení 
a přelakování podlahy v tělocvičně. Možná 
její poslední, protože postupně začíná 
praskat po celé délce, rozpadat se a my 
již komunikujeme s firmami o palubovce 
nové, ideálně i s novým obložením stěn, 
které je také v neuspokojivém stavu. 
Chceme si dát na podlaze záležet, takže 
věříme, že přelakováním získáme alespoň 
další dva roky na přípravu realizace.

Největší akcí v ZŠ Křemže je letos 
jednoznačně výměna vodovodních 
rozvodů na rozsáhlém školním pozemku 
i v suterénu budovy. Práce započaly na 
školní zahradě v rozsahu v podstatě 
dvou set metrů, pokračovaly protažením 
rozvodů skrze metrové zdi v suterénu. 
Ušetřilo se tak dalších dvě stě metrů, 
neboť vedení jde skrze budovu, nikoli 
podél rybníka Jímatr. Navíc tento způsob 
umožní veškeré uzávěry i vypouštěcí 
kohouty a odbočky instalovat dovnitř 
do budovy a usnadnit jejich ovládání 
a kontrolu. Jednoznačně nejobtížnějším 

úsekem (ačkoli se zdá být nejkratší) je část 
nacházející se na trávníku a cestě před 
hlavním vchodem ZŠ. Staré netěsnící 
vedení vody i hydrantů bylo nedobytně 
osázeno alejí stromů, proto natahujeme 
vedle nové. Komplikací je především 
skalnaté podloží začínající už v několika 
centimetrech pod trávníkem. Místy se 
mění v monolitickou skálu. Práce před 
školou tak probíhají nejen za pomoci 
bagru s klasickou lžící, ale i bagru 
s tzv. trnem; dokonce i ručně s klasickou 
sbíječkou. Nejkratší výkop tak samozřejmě 
trvá nejdéle. Po rekonstrukci hlavního 
rozvodu pak následně proběhnou
i výměny postranních rozvodů směrem 
k dopravnímu hřišti i na tzv. opičkách, kde 
jsou na stejné větvi napojeny i rodinný 
dům a zahrada. 

Tolik k aktuálnímu školnímu životu. 
O dalším postupu v rámci karantény 
budeme informovat na webu ZŠ a MŠ 
Křemže, pomocí programu bakaláři 
i skrze zřizovatele a obecní rozhlas. 

J. Thám, ředitel ZŠ a MŠ Křemže

Škola jako chytrá horákyně, zavřená – nezavřená

ZPRÁVIČKY - ZŠ A MŠ KŘEMŽE

KŘEMEŽSKO 2020
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Jak je všem známo, i celý duben zůstávaly děti doma se svou rodinou a školku si 

užívaly jen na dálku. Obě třídy udržují vzájemný kontakt přes aplikaci WhatsApp 

a můžeme zhodnotit, že se to opravdu daří. Každý týden máme nějaké téma, se 

kterým pracujeme.

O Velikonocích na Velký pátek navštěvovaly děti jednotlivě zahradu MŠ, kde se pro 
ně otevřela jeskyně s pokladem, který si měly po odříkání správného zaklínadla 
vyzvednout.

Další týden měl ve školce každý připravený balíček vlny s plstící jehlou a s úkolem 
vyrobit krásného broučka či berušku. Jiný týden čekal na děti balíček keramické hlíny, 
ze které jarně tvořily.

Poslední den dubna, který vzhledem k okolnostem také slavíme všichni v úzkém kruhu, 
si měl každý Chlumáček vytvořit svou čarodějnici, napsat na ní své obavy a strachy 
a večer ji s tím vším spálit. I s tímto úkolem si děti i rodiče poradili báječně.

Za celý kolektiv musím zdůraznit, že jsme opravdu nadšeni z toho, jak funguje 
vzájemná interakce mezi „školkou“ a rodinou. S dětmi si namlouváme hlasové zprávy, 
rodiče přicházejí sami s návrhy různých úkolů, posílají náměty a komunikují ve skupině 
i mezi sebou.

Myslím si, že provoz školek i škol již 
chybí dětem i rodičům, na druhou stranu 
jsem přesvědčena, že nám tato doba 
i hodně dala. A jedno je jisté, ten čas navíc 
s vlastními dětmi, vlastní rodinou, ty 
chvíle bez potřeb vše stihnout, ty nám už 
nikdo nikdy nevezme. A já za ně děkuji…..

Přeji všem krásné jaro, dny bez stresů 
a bez strachů, a těším se na společné 
setkávání jak ve školce, tak na různých 
společných akcí u nás na Křemežsku.

Zuzana Čerklová

U Chlumáčků v karanténě
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KNIHOVNA MĚSTYSE KŘEMŽE

Nouzový stav v knihovně městyse Křemže

Zavření knihovny jsem využila k dlouho plánovanému úklidu, na který v běžném 
provozu nebyl vůbec čas.

Začala jsem ve skladu, kde byly již dávno nepotřebné lístkovnice – skříňky se zásuvkami, 
ve kterých byly staré papírové katalogizační lístky (průvodní list s podrobnými 
informacemi o knize) většinou ke knihám, které byly již dávno vyřazeny z fondu 
knihovny. Tyto katalogizační lístky, které se již nepíší, protože vše je zaznamenáno 
elektronicky v počítači, jsem všechny vyndala a připravila do sběru, včetně dřevěných 
lístkovnic. 

 

Prošla jsem všechny knihy, které jsou uloženy ve skladu a ty, o které není již zájem, nebo 
jsou ve špatném stavu, včetně všech sešitů „červené knihovny“ z devadesátých let 
(Večery pod lampou, Knihy o lásce a milování, Harlequiny), jsem připravila k vyřazení. 

Roztřídila a seřadila jsem brožurky a letáčky, které jsem přivezla z různých míst naší 
republiky z knihovnických seminářů. 

Dále tu byly různé staré plakáty 
a polystyrenová písmenka na nástěnky. 
Přebrány a vyhozeny byly i různé staré 
papírové výstřižky a pomůcky k besedám, 
vložené v plastových obalech, které již 
nikdy nebudou použity. Důvodem je 
obsahová zastaralost a ještě horší fyzický 
stav.     

Vše jsem hromadila v šatně a nakonec 
nechala odvézt do sběru. 

Pravidelně jsem čtenářům prodlužovala 
výpůjční dobu knih a doplnila všechny 
statistické údaje do deníku knihovny. Také 
jsem napsala tři články do Křemežska.

Poté jsem se pustila do uklízení skříní a zásuvek v kanceláři. Prošla jsem a roztřídila různé 
dokumenty, které souvisí s knihovnickou činností. Potom jsem zkontrolovala přihlášky 
čtenářů a vyřadila ty, kteří již knihovnu nenavštěvují. Následovalo několikahodinové 
skartování těchto dokumentů.

Dále jsem vyřadila vybrané knihy 
z počítače, orazítkovala a připravila do 
beden, které zaměstnanci služeb odvezli 
na úřad městyse. Knihy byly vystaveny na 
stolech před úřadem a občané si je mohli 
vzít domů.

V souvislosti s nákupem nového data-
projektoru a plátna, které bude umístěno 
na zdi za pultem, jsem roztřídila 
a přesunula knihy z příruční knihovny.

S manželem a otcem jsme přesadili 
všechny květiny v knihovně, včetně těch 
velkých, což zabralo dvě odpoledne.

KŘEMEŽSKO 2020
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Po tomto velkém úklidu knihovny jsem si uklidila i v počítači. Nejprve 
jsem si prošla a upravila složky v počítači, pročistila e-maily a doplnila 
webové stránky.

Koncem dubna jsem se pustila do revize knih, která byla původně 
naplánována na léto. Tato revize se opakuje pravidelně každých pět let. 

Ve volných chvílích jsem ještě přendala fotky, které byly v knihovně 
vystaveny na přenosných panelech již dva roky. Některé jsou stále 
vystaveny na nástěnce a zbytek jsem zařadila do kroniky knihovny.

Těsně před zavřením knihovny jsem nakoupila 100 nových knih, 
a tak jsem mezi uklízením a přehazováním těch starých zpracovávala 
i knihy nové. Ty jsem vložila do počítače, nalepila čárové kódy, napsala 
přírůstková čísla, orazítkovala a zabalila do igelitových obalů. Takže teď 
jsou připraveny a čekají na své čtenáře.

Miroslava Průchová, knihovnice

 

25. KV TNA 2020 
 
 

knihovna@kremze.cz             +420 380 742 063              www.knihovnakremze.estranky.cz

KŘEMEŽSKO 2020

Vážení čtenáři, milí spoluobčané,

dovolte mi, abych Vás informoval o tom, že jsme nově zasmluvnili s Českou 

poštou s. p. roznos našich novin Křemežsko do všech domácností.

Při prvním roznosu jsme zásobili všechny schránky, může ale nastat 

situace, že si někdo z Vás nebude přát noviny odebírat.

Pro tento případ prosím označte svoji poštovní schránku 

nápisem „NOVINY KŘEMEŽSKO NEVHAZOVAT“.

Pokud by nastal případ, že si někdo přeje noviny odebírat, ale doručovatelka jeho schránku 

vynechala, informujte o tom prosím paní J. Schusterovou, která zařídí nápravu.

Věřím, že nová služba se setká vesměs s kladným ohlasem 

a Křemežsko vám bude i nadále příjemným čtením.

                                                                                                                                                                                                             -BOR-
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MC Křemílek - program na KVĚTEN
Náměstí 7, Křemže, Mgr. Alena Nováková 603 586 747

mc.kremilek@centrum.cz www.kremilek -kremze.cz

 

Klub pro maminky s dětmi je otevřen
každé úterý od 9:00 do 11:00

a každý čtvrtek od 9:00 do 11:30. 
Přijďte si pohrát, zacvičit s písničkou, malovat a tvořit. Vstupné: 30,-Kč dospělý, děti zdarma.

PRVNÍ NÁVŠTĚVA ZDARMA!
www.kremilek-kremze.cz / MC Křemílek, Dům služeb, Náměstí 7, Křemže

Vzhledem k aktuální situaci je mateřské centrum uzavřeno. 
O jeho případném otevření vás budeme včas informovat.
V Křemílku se připravujeme na znovuotevření, probíhá dezinfekce 

hraček a velký úklid. Děti se mohou těšit na novinku, tou je 
veliká dřevěná „Kuličkohra“. Vkládačky patří mezi nejoblíbenější 
kreativní hračky pro nejmenší děti. Tyto hračky jsou pro děti 

nepostradatelným pomocníkem při osvojování si jemné motoriky 
rukou. Také je naučí rozeznávat barvy i velikosti a zkoušet, kam 

jaký míček patří. Hra je doplněna tobogánem pro kuličky a má ještě 

ukryté překvapení, ale to si budou muset děti objevit samy :-)

Alena Nováková

Příměstské tábory v Křemílku
Opět jsme pro vaše děti připravili letní příměstské tábory.
Letos můžete vybírat ze tří termínů! 
Přihlášky jsou spuštěny, stačí vyplnit on-line formulář na stránkách 
www.kremilek-kremze.cz. 
20. – 24. 7. 2020
27. – 31. 7. 2020
24. – 28. 8. 2020
Provozovatel tábora je MAS Blanský les – Netolicko o.p.s..  Akce je financována z projektu 
ESF Operační program Zaměstnanost.
Cena je 500,- Kč za dítě – pro podpořené osoby 
Cena zahrnuje: materiál na tvoření, pojištění, zajištění programu, obědy, pitný režim 
a drobné občerstvení během dne.
První dva termíny jsou vhodné pro děti od předškolního věku 5 let, třetí, srpnový termín se 
bude opět věnovat robotům a je tedy vhodný pro děti od 8 let.
Program příměstských táborů bude jako vždy pestrý, děti čekají nejrůznější hry, společné 
tvoření, vycházky do přírody a spousta další zábavy. 
Tábory pro vás připravují Mgr. Alena Nováková a Mgr. Jana Bartošová 
MC Křemílek, Dům služeb, Náměstí 7, Křemže, www.kremilek-kremze.cz

KŘEMEŽSKO 2020
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Vychloubal se motýl myšce, 
že má hezčí barvičku, 

vystavoval svoje křídla 
na odiv i sluníčku. 

 
Zapomněl však křídla mazat 
krémem s vyšším faktorem, 

barva se mu oloupala, 
teď to řeší s doktorem. 

 
Vidíš, řekla myška tiše, 
snad tě to teď napraví. 
Ušiju ti křídla z plyše, 
než se ta tvá uzdraví. 

Pyšný motýl 
Alena Gondeková 
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11) VVAJÍČKO 
Samička motýla naklade vajíčka na list. 
Jsou to malé světlé kuličky. Z těch se 

po několika týdnech (podle druhu Motýlka) 
vylíhnou housenky. 

 
  

2) HOU A 
Po Vylíhnutí má housenka jen několik milimetrů, 
Ale je to velký žrout. Svou velikost zvětší až 
300x. Kdyby rostl člověk jako Housenka, měřil 

by asi 160 metrů  

    

3)) KUKLA  
KDYŽ HOUSENKA PŘESTANE RŮST A JÍST, NAJDE 

SI KLIDNÉ MÍSTO, KDE KOLEM SEBE VYTVOŘÍ 
OCHRANNOU SCHRÁNKU – KUKLU. Poté SE Děje jedna 

z nejúžasnějších proměn ve zvířecí říši. 
 
 

4) MOTÝL 
Po vylíhnutí z kukly musí motýl osušit křídla, aby je  

mohl vypnout k prvnímu letu. motýl je na světě 
pouze 2–4 týdny a za tu dobu musí 
zajistit život pro další pokolení. 
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Přišla za mnou maminka, 

           v ruce nesla             . Mám           , také 

              , sázení nám půjde hravě. Do                  

             dáme, sláva, hurá, už to máme! 

         Zalej, co jsme zasadili, počkáme si malou 

 chvíli. Vyroste nám          ,          , také               

s          . Trochu práce i té špíny stojí za ty 
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Nesmyslné věty 

Na jaře všechno bučí a krásně kvete. 
Včely nám hlasitě bručí kolem hlav. 
Na louce se pase tráva. S radostí 
Přežvykuje kravičku. 
Holčičky nosí barevné paty a mají 
ve vlasech krásné stonky. 
Kluci jezdí na pole, nebo staví hlad 

      V písku. 
Děti dostanou od maminky velkou husu, 
Protože pomáhají na zahradě. 
 

Autor textů a zpracování: A. Gondeková 
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  Vybarvi obrázek podle zadání. Jaké zvířátko je v něm schované? Vymysli mu jméno. 

 

Vybarvi obrázek podle zadání Jaké zvířátko je v něm scho

Pes je po boku člověka již 14. Tisíc let?  
Předpokládá se, že se jedná o zdomácnělého 
vlka obecného.  
Na světě je přibližně 500 miliónů psů. 
Uznáno je 343 plemen. 
 

boku člověka již 14. 
Víš, že 

et? 
o zdomácnělého

liónů psů.

Tisíc le

SSpoj:  
JJezevčík  
PPudl  
DDalmatin  
CChrt  
RRetrívr  
vvlčák  

 
 

ho

Malý Jenda říká plačky: 
„Ztratily se moje hračky, 

plyšáci i náklaďáky, 
vojáci a koně taky.“ 

 
V posteli se chvěje deka. 
Pod ní něco kňučí, štěká, 

Haf a baf se ozývá. 
čumák deku odkrývá. 

 
„Všechny hračky Alík schoval, 

plyšáky mi rozcupoval,“ 
křičí Jeník do všech stran. 

Pak pejskovi huboval. 
 

A co Alík? 
Vesele si povyskočil, 
kolem Jeníka se točil, 
zvedl pravou nožičku 

a udělal loužičku. 

Alena Gondeková 
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Komunikace Pod Jáníčkem

Po osm měsíců jsme čtenářům na stránkách našeho zpravodaje připomínali průběh stavby nové komunikace Pod Jáníčkem. Snímky 
byly pořízeny v časovém rozmezí od 23. září 2017 do 19. srpna 2019. Z celkového počtu 460 snímků jich bylo vybráno 96. Autor 
snímků PeRe.

85. Odvodnění tělesa komunikace

87. Doladění sklonu kanalizační mřížky

90. Dokončování montáže svodidel

86. Vyrovnání víka kanalizace s povrchem vozovky

88. Dokončená montáž zábradlí

KŘEMEŽSKO 2020

na izalalizační mřížkyna čč kyzační mříž y
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96. Den D. Předání stavby

94. Odstranění nadzemního elektrického 
vedení

92. Pokládání dlažby chodníku

95. Poslední kosmetická úprava

93. Nový chodník v plné kráse

KŘEMEŽSKO 2020

91. Příprava podkladu pro chodník
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Tajenka z minulého čísla:  O SVATÉM ANSELMĚ SEMENO DO ZEMĚ.

Výherci tajenky z minulého čísla:  p. Šanderová, D. Maříková, M. Milisová.

Ceny jsou k vyzvednutí na sekretariátu Městyse Křemže. Další správné vyluštění zasílejte na email tajemnik@kremze.cz.

KŘEMEŽSKO 2020
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PŘIPOJENÍ K INTERNETU

Od             měsíčně

Žádné datové limity

Instalace do 48 hodin

Žádné smluvní závazky

Nejmodernější technologie

Skvělá odezva při online hraní

Vhodné i pro velké firmy

HD TELEVIZE

Funguje na TV, PC, tabletu i mobilu

Sledování pořadů až 7 dní zpětně 

Výběr z více než 100 kanálů

PANELOVÉ DOMY:
INSTALACE ZDARMA

další informace na

WWW.AAGNETH.CZ

nebo na tel.

389 60 20 50

RODINNÉ DOMY:
ANTÉNA ZDARMA

NOVÉ TARIFY
až 100 Mbit/s

150,-

INZERCE



20

KŘEMEŽSKO 2020



21

KŘEMEŽSKO 2020



22

POCTIVÉ ŘEMESLO 
BEZ KOMPROMISŮ
Provádíme práce:

Kovářské -opravy a ostření hospodářského nářadí, 
restaurování starých původních kovářských prací, výroba 
ozdobných vrat, mříží, plotů, zábradlí, kovaného nábytku, 
různých kovaných prvků a doplňků dle přání, …

Zámečnické – výroba rámů a zámečnických konstrukcí 
dle přání, vrata klasická i pojezdová na míru, apod. …

Rojšín 25, Křemže, 382 03
Kontakt: 

tel.: 607 851 752
e-mail: pa.vokal@email.cz

web: www.kovarstvivokalweb.cz 

KŘEMEŽSKO 2020
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NOVÉ MOŽNOSTI  TRADIČNÍ KVALITA

JSME TO MY, KDO OBLÉKÁ TRH DO PAPÍROVÝCH 
OBALŮ VÍCE NEŽ 70 LET…
Připoj se k našemu týmu!

Nabízíme práci pro všechny spolehlivé,
manuálně zručné a pracovité zaměstnance…

V případě zájmu se těšíme na Vaši návštěvu
v sídle společnosti: 

Holubov 52, 382 03 Křemže
tel: 380 778 109

nebo zasílejte strukturovaný životopis na
e-mail: personalni@grafobal.cz

Veškeré informace o volných pracovních místech 
najdete na: www.grafobal.cz

ZAHRADY OUPIC
Kompletní realizace zahrad 

a mnoho dalších činností v zahradnických pracích
 (kvalita a dobrá cena)

Tel. č. 604 231 577
ww.zahradyoupic.cz

KŘEMEŽSKO 2020
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